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Estiu de gresca

Fa pocs dies s'ha acabat el Casal d'estiu i el Jovestiu, 
dues program acions que s'han desenvolupat amb 
l'objectiu de donar alternatives als llargs dies del mes de 
juliol a la nostra població escolar. El Jovestiu va ser una 
aposta que l'Ajuntament va fer amb la intenció de motivar 
als nens i nenes dels darrers cursos de primària i intentar 
també que fos atractiu pels estudiants de primer i segon 
d'ESO. Les espectatives originals s'han cobert en escreix 
pel que fa a primària i ha estat una mica tfmida la 
participació dels joves d'ESO, però després del que s'han 
engrescat els participants d'aquest any i després també 
de les crítiques constructives el Jovestiu té perspectives 
de creixement i es convertirà en l'alternativa al casal a 
partir de quart de primària.

Ara, en aquests primers dies d'agost, la mirada i els 
esforços de moltes persones del poble estan posats en 
la Festa Major, una festa major que ja fa anys és una de 
les més concorregudes de les comarques gironines. La 
programació, que es recull en aquesta edició, és acurada

Consell de Redacció de la Pilastra

i de qualitat i dóna resposta a tots els sectors de la 
població. Darrera aquesta programació i darrera també 
el desenvolupament de la Festa Major, hi ha un important 
nombre de persones, joves i no tan joves, i també a 
vegades de famílies senceres que hipotequen les seves 
hores lliures i de tant en tant el dinar familiar perquè tots 
tinguem l'escenari, el decorat, la cadira i la taula en 
condicions.

D'aquests dos temes, del Casal i del Jovestiu i de la Festa 
Major, la Pilastra en recollirà informació en la propera 
edició. Una edició en la que, ben segur, parlarem també 
del llibre que s'haurà acabat d'editar sobre els 25 anys 
de l'escola, un aniversari festejat al llarg de tot aquest 
curs 2005-2006 i que també es recull al llarg de les 
pàgines que teniu a les mans; com també es recullen 
altres aspectes vinculats al nostre municipi, a través 
d'inform ació, reportatge o entrevista. Descobriu-ho 
vosaltres mateixos.

M E N T A

s e s  c e  L ' e s t a
Q O  e s

. r i
t jV v tT A  .

C o l·la b o re u  am b La P ilastra !
Si voleu participar en l’elaboració de La Pilastra podeu portar els vostres texts o fotografies al Casal d ’Avis abans del 10 de novembre. 
Els col·laboradors habituals de la revista recordeu que el lliurament del material s ’ha de fer abans d'aquesta data. Anim eu-vos!
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Un estudi sobre el jovent de Bescanó posa sobre la taula 
les seves necessitats

EL VA ENCARREGAR L'AJUNTAM ENT I CONCLOU QUE CAL POTENCIAR L’ASSOCIACIONISME I AMPLIAR L'OFERTA LÚDICA

Des de la Regidoria de Joventut de l'Ajuntament de Bescanó 
s’ha dut a terme un estudi per tal de definir la situació dels 
joves del municipi i fer propostes de millora. Després d'un 
any de feina, l'estudi que ha estat coordinat per la consultaria 
sociopolftica Neòpolis, ha finalitzat aquest mes de juny i ha 
servit per establir un clima de cooperació i confiança mutu 
entre els joves i l'administració. Així, després d'un llarg procés 
de diàleg, els joves van definir línies de treball prioritàries, 
entre les que destaquen la promoció de l'associacionisme i 
la participació en la vida social del poble, la necessitat de

gaudir d'una àmplia oferta lúdica i la creació d'un punt de 
trobada.
L'estudi ha constat de dues grans fases: una etapa de diagnosi 
i una altra de propostes d'acció. Al llarg del procés s'han 
utilitzat diferents metodologies d'investigació social; entrevistes 
en profunditat, entrevistes grupals, tallers de participació i 
una enquesta. Tam bé s'han creat diferents òrgans de 
participació (Comissió de Seguiment i un Grup d'Investigació 
Acció Participativa) que han estat els encarregats de controlar 
i tirar endavant el procés participatiu.

A ccions concretes
Dins el treball s'han dut a terme diferents accions concretes 
per donar a conèixer el procés i facilitar la participació de tots 
els joves. A ixí, s'ha creat una plana web a través de la qual es 
podia accedir a tota la informació produïda, a la vegada que 
anava informant de les diferents fases i formes de participació 
possibles. L'elaboració d ’un logotip específic per al procés, 
l'edició de fulletons donant a conèixer les característiques de 
la recerca i la visita realitzada per la regidora i el tècn ic de 
joventut a la majoria d 'IES  on acudeixen els joves del poble 
per tal de donar informació sobre el procés i demanar l'opinió 
dels joves a través d'un qüestionari, han estat les principals 
eines de difusió em prades per realitzar aquesta campanya.

Els resultats de la diagnosi, de les línies d 'actuació i de les 
propostes concretes d'acció han estat elaborats pels mateixos 
joves del poble a través dels d ife ren ts  m ecanism es de 
participació previstos al llarg del procés.

Prenent com a referència l'autodiagnosi realitzada, van sorgir 
5 línies prioritàries de treball sobre les quals els joves van 
decid ir que calia treballar. Aquestes són la potenciació de 
l'associacionisme i la participació dels joves en els assumptes 
de Bescanó, la necessitat de poder gaudir d'una àmplia oferta 
d'activitats (lúdiques, culturals, esportives i festives) atractives 
i adaptades als gustos dels joves d'avui i al context local de 
Bescanó, la necessitat de proporcionar espais que serveixin 
de punt de trobada pel co l·lectiu  i la necessitat de gaudir de 
bons sistemes de difusió, inform ació i com unicació en tots 
aquells assumptes que els puguin resultar d'interès.

A  partir d 'aquí es van realitzar propostes concretes d'actuació 
per a cadascuna de les 5 línies identificades com a prioritàries 
de les quals destaquen les següents:

La necessitat de poder disposar d'un punt de trobada pels 
joves del poble, és a dir, un local de joventut dotat d 'un 
bar, una sala amb ordinadors connectats a Internet, un 
espai polivalent per fer-h i m últiples activitats (passi de 
pe l·lícu les, concerts i teatre d ^ p e tit  format, sessions de 
m ú s ic a  e le c t r ò n ic a ,  e tç . )  'i  un s e rv e i d ' in f o r 
mació/assessoram ent juvenil | n  temes com habitatge, 
treball, viatges, edLgjacio, participació i salut.
La possibilitat, sobretot j?Si§part dels més joves (d'entre 
14-18 anys), de ooder disposar d'una mínima oferta de 
transport per desplaçar-se a festes assenya lades o 
esdeven im ents iW n ^ ^ r M r a ls  i/o esportiips d 'a ltres 
poblacions de dins o fora la comarca

L'A juntam ent ha mostrat una ferma solucionar
aquestes necessitats dels joves ja q u e ^ ^ ^ ^ ^ f a t  en marxa 
un sistema de transport per als j o v e ^ ^ ^ ^ ^ f n e s  d'agost 
començaran les obres per al local de joventut, «a b a re u  més 
informació a les pàgines d 'in f o r m a c ic ^ ^ ^ ^ ^ T

escanojove
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Bescanó celebra la V III edició de la Nit de la Poesia 
amb la lectura i el cant de diverses obres
DURAN T L'ACTE ES VAN LLIURAR ELS PREMIS DEL CONCURS LITERARI DE BESCANÓ EN LA CATEGORIA D 'ADULTS

Bescanó va celebrar l’l  de juliol passat la VIII edició de la Nit 
de la Poesia amb la lectura de diverses obres, algunes de les 
quals fins i tot van ser cantades. L'acte es va dur a terme a la 
Volta, al costat de l'església de Sant Llorenç i va comptar amb 
la participació de disset veïns del municipi, que van fer de 
lectors i recitadors de la jornada, i un convidat per a l'ocasió, 
Salvador Roca, conegut per la seva estreta vinculació al món 
cultural de Blanes.

- Arbeit Macht, de Míriam Halpern, estudiant texana resident a Barcelona que es va presentar sota el psudònim de 
L.K. Strauss. A aquesta obra se li va concedir el segon premi.

- La vida a pagès, de Joan Arnau, resident a Girona i que va utilitzar el psudònim de “Janot d'Hostoles” , al qual se li 
va concedir l'accèssit.

Després del lliurament de premis, la mestra i actriu del Safareig de Salt, Eva Rigau, va llegir un fragment de les obres 
guanyadores.

Durant la VIII Nit de la Poesia es van escoltar poemes de Joan 
Maragall, Pere Quart, Josep Carner, Apel.les Mestres, Miquel 
Martí i Pol, Maria Castanyer, Patrícia Torra, Fages de Clement
o Mercè Rodoreda, entre altres. La lectura de les obres va estar 
acompanyada de l'actuació musical de Quirri Danès, amb 
guitarra i la col·laboració especial de Naoko Innoue, al piano.

Abans de la lectura i recital de les poesies, es va fer el lliurament 
dels Premis del Concurs Literari de Bescanó 2005, que enguany 
també arribava a la seva vuitena edició. Aquest cop es van presentar un total de 26 peces, d'entre les quals en van ser 
seleccionades dues com les millors:

Els serveis socials que el Consell Com arcal del G ironès ofereix a Bescanó

Pel simple fet de ser ciutadans tenim uns drets que són els serveis socials, és a dir, aquells serveis que tenen per objectiu 
prevenir la marginació, promoure la prestació de suport personal, informar, assessorar, detectar situacions de risc i 
actuar-hi i acollir aquelles persones que viuen una situació de crisi, especialment aquelles més desafavorides o que es 
troben en una situació de risc d'exclusió social.

A Bescanó, el Consell Comarcal del Gironès i l'Ajuntament han desenvolupat el Servei d'ajuda a dom icili (SAD) que 
consisteix en prestar suport personal, atenció i ajuda a persones amb dificultats d'autonomia personal, disminuïdes o 
que tenen una problemàtica familiar personal. Els col·lectius als quals va adreçat són gent gran, infància i adolescència, 
disminuïts físics, psíquics i malalts crònics i grups familiars amb mançances diverses. Els treballadors que intervenen 
en aquest servei són treballadors socials, educadors socials i treballadors familiars.

També s'ha engegat el Servei de teleassistència dom iciliària que està especialment indicat per a aquelles persones 
que, per motius de salut, invalidesa o aïllament requereixen una atenció continuada. Els que ho sol·liciten disposen d'un 
aparell d'alarma que s'instal.la amb el telèfon i que va connectat a un penjoll que es posa al coll la persona que ho 
demana. Davant d'una emergència, tan sols prement el botó s'estableix contacte directe amb una central receptora que 
canalitza la demana. El preu d'aquest servei és de 21 Euros mensuals.
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P O B L E  E N  V I U

A ctiv ita ts  de la gent gran de Bescanó tanca un curs ple de ta lle rs i excursions

El mes d'octubre de 2004 es van iniciar les activitats del curs 2004-2005, amb una sortida a Barcelona per veure i 
escoltar la sarsuela “Dona Francisquita”. Va ser una sortida molt encertada que va donar el tret de sortida a una temporada 
plena d'activitats i excursions. Així, per exemple, vam iniciar el curs d'Arts Aplicades amb treballs sobre motius nadalencs, 
i vam continuar fent patchwork, brodats, nines, treballs de decoració de vidre i estany i pintat de roba.
Però no tot han estat tallers, també hem fet excursions arreu de Catalunya, fins i tot França! Vam anar al Parc de les 
Aus de Vilassar, vam visitar Vilanova i Sitges per Carnestoltes, vam anar a l'Espluga del Francolí a conèixer el Museu 
del món rural, a la Conca del Barberà, vam anar a veure Mar i Cel i a visitar el Cosmocaixa... A la Catalunya Nord, a 
peu del Canigó, vam veure les impressionats Xemeneies de les Fades, que constitueixen un veritable espectacle de la 
natura. Aquests són alguns exemples de les sortides que hem fet.

Ara ens centrem en donar la benvinguda al nou curs i per això l'Associació Gent Gran de Bescanó preparar una Diada 
de Germanor el proper dia 9 d'octubre, a l'hotel La Terrassa de Platja d'Aro.

ALG U N ES DE LES AC T IV ITA TS  QUE HEM R EALITZAT:

Foto 1 i 2: El dia de Sant Jordi vam fer una gran arrossada 
que ens vam menjar entre tots. Després vam anar al Polivalent 
a aprendre a ballar country.

Foto 3: A l'Associació de Gent Gran de Bescanó no ens deixem 
perdre cap oportunitat dé fer berenars.

Foto 4: Una de les activitats realitzades durant aquest any 
ha estat un taller de memòria.

Foto 5: Una de les darreres sortides va ser una excursió al 
Delta de l'Ebre, el 30 de juny passat.
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“ Moltes gràcies, Sr. Àngel”
Per Xavier Soy i Soler, alcalde

El passat dia 24 d'abril ens deixava el Doctor Àngel. Per a la gent de Bescanó que l'havíem conegut, hem de dir que ens deixava el 
“Senyor Àngel” , el metge. Sens dubte ha estat una de les persones més carismàtiques d'aquests últims anys al nostre poble. Un home 
que es va fer estimar per la seva manera senzilla de fer, perquè sabia escoltar, perquè com a metge no tenia mai un "no” per a ningú, 
fos l'hora que fos.

De ben segur que tots tenim a la memòria vivències seves. Jo personalment, com a alcalde, en guardaré un molt bon record perquè 
el Doctor Àngel s'estimava molt el poble de Bescanó. I ho demostrava de moltes maneres, per exemple portant-me sovint escrits que 
tenia sobre fets concrets de la nostra història i de la seva gent i que aquests últims anys de la seva vida va ampliar. Era un apassionat
de Bescanó i també de Vilobí. Coneixia tots els racons de Bescanó, de Vilanna, d'Estanyol i de Montfullà i feia bo escoltar-lo.

Dr. Àngel, moltes gràcies, en nom del poble, per la vostra manera de ser. Vàreu ser un bon 
metge en un temps en què no es tenien tants mitjans com ara. Éreu amable i sobretot bona 
persona. Estimàveu la vostra família i el nostre poble. Tot això va fer que fossin molts els que 
sentíssim la vostra mort com la d'algú molt proper. A vós i a tota la vostra família, a la senyora 
Pepita, als vostres fills: en nom del poble de Bescanó, moltes i moltes gràcies.

R E TR A T  IN M EM O R IAM Al Dr. Àngel Latorre

Per Dolors Viiamitjana i Carandel

Des de les lletres sentides de La Pilastra em deixo anar pel camí 
del record, aturant-me en una persona a qui sempre vaig admirar 
i ho seguiré fent: el Senyor Àngel.

persona així en un poble com Bescanó no es podia jubilar mai. I 
així fou: sempre se'l va consultar per qualsevol dolència, se'l va 
considerar fins a la mort- afegeixo fins a l'eternitat-.

A  hores d'ara, qui és de Bescanó de tota la vida, parlar del Senyor 
Àngel és parlar de tota una figura: per la seva curiositat globalitzada 
davant la naturalesa; per la seva fe davant les incògnites de 
l'existència estava immers en l'humanisme que, en la societat 
xarxa, tant trobem a faltar. Particularment, us he de confessar 
que em va fer estimar la medicina, la història, la cultura, les 
humanitats i a preuar-me una mica com a ésser humà per poder 
preuar, com cal, els altres.

Recordo el seu entusiasme en tot el que feia. Delicat abans que 
res, ensumava una nota de dolor dels pacients, els lliurava allò 
que sentia i sabia, no els deixava mai sols.

Exponent exemplar de la medicina d'Hipòcrates, la professió el 
feia córrer a tota hora amb la dignitat vocacional que sempre el 
caracteritzà, transmetent les seves emocions mentre auscultava, 
parlant sense parar, perquè les visites sempre se li feien curtes, 
i fer més soportable el dolor del pacient, fent guàrdies sempre, 
les vint-i-quatre hores, fins i tot quan va haver d'afrontar pèrdues 
familiars de manera traumàtica - en aquest cas discursejava per 
dissimular la seva profunda humanitat-.

De faç inquieta, gestos esperançadors, ulleres encobridores del 
gran ull clínic, de ràpid xerrar i llambregar, persona de temperament 
inquiet, actiu, qui no et recorda amb el teu cotxe de motor 
inconfusible, que feia honor a la teva cuita!

Quan el sentíem piular amb el cotxe repetíem: “Ja ve el Sr. Àngel, 
ja estem salvats” . La seva presència era ja curativa, un efecte 
placebo pel malalt i pels familiars que, al llarg dels anys, el 
tractaven com un més de la família.

Sí, senyor; una autèntica lliçó d'amor, d'entrega, de paciència i 
també d'humanisme quan el dolor propi no el deixa de banda, 
contenint-se per contenir millor la desesperació dels altres. Una

Estones m'ha fet viure la història local de Bescanó, tardes m'ha 
fet viure les memòries de metge dels pobles en què visità. He de 
dir que mai la precarietat de les proves diagnostiques no era 
sinònim de precarietat en l'atenció al malalt. No hi havia tants 
mètodes diagnòstics com ara, però el Sr. Àngel substituí la medicina 
biològica per la humanista, per la “medicina centrada en el malalt”. 
I destacà tant en el diagnòstic com en el tractament.

El recordo fent-me reviure la seva història personal, els viatges 
calculats i estudiats, l'orgull de pare satisfet amb cadascun dels 
fills i dels néts, el gest complaent, ple de complicitat, amb la seva 
esposa, la senyora Pepita; i, sobretot, recordo el copet a l'esquena 
que em va saber donar quan la mort prematura s'emportà el meu 
pare, el 20 de maig passat va fer vint-i-cinc anys, quan començava 
a ésser una adoslescent que es qüestionava molts aspectes de la 
vida i de la mort.

Des d'aleshores m'esperonà i em féu apassionar per l'estudi i la 
vocació mèdica, com si em tingués una obligació especial.

El Senyor Àngel sí que ho era d'especial. Cadascuna de les seves 
intervencions era un llibre de sapiència, naturalitat, bonhomia, 
paciència, humilitat i entrega desmesurada oblidant-se sovint d'ell 
mateix.

Des de la memòria històrica que va conrear voldria deixar constància 
de la seva presència en el poble de Bescanó, amb les lletres que 
testimonien sentiments pera l'eternitat.

Que des de l'Enllà sense malaltia segueixis vetllant per a la salut 
de tots!

Gràcies, senyor Àngel per tantes converses, per tants acolliments, 
gràcies per l'exemple que intentaré seguir en el camp de la 
medicina humanitzada.
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Programa Festa Major - 05

DIMECRES 3 D'AGOST

22:00h Representació de l'obra de teatre, “EL RETAULE DEL 
FLAUTISTA” a càrrec del Grup de Teatre Bescanó 
Preu entrada: 3 Euros 
Organitza: Regidoria de Cultura

DIJOUS 4 D'AGOST

21:15h V SOPAR DE GALA I BALL amb PA D'ÀNGEL
Pista poliesportiva (programes a part)

DIVENDRES 5 D’AGOST

17:30h INAUGURACIONS DE LES EXPOSICIONS:

XX MOSTRA D’ARTESANIA
Sala d'Esposicions Sant Llorenç
Organitza l'Ajuntament de Bescanó i coLlabora l'Associació 
de Gent Gran, Puntaires de Bescanó i Casal d'Avis

EXPOSICIÓ DE CARTELLS ANTICS DE CINEMA
Al museu Etnològic 
Organitza Museu Etnològic

EXPOSICIÓ DEL CURS DE RESTAURACIÓ
Aules Culturals Rosa Ma Cabré:

23:30h CONCERT
LAX'N'BUSTO 
BANDA BASOTTI 
DJ'S
A la pista poliesportiva

DISSABTE 6 D'AGOST

08:00h 43è CONCURS DE PESCA INFANTIL
Concentració a la Barca
Organitzat per la societat de Pesca Esportiva d’Anglès 
i Comarca
(Horari del concurs: 9 a l l h )

16:00h CAMPIONAT DE BOTIFARRA
Sala Polivalent
Inscripcions: 1 hora abans de començar 
Organitza: Penya Buti

18:00h ANIMACIÓ INFANTIL I FESTA DE L'ESCUMA amb
Companyia SAPASTRES a la Pista de l'Alba 
Organitzat per l'Estiu Cultural de l'Ajuntament de Bescanó

19:00h “EL BESCANONÍ DE FERRO", concurs de forçuts del poble
Parc de la zona esportiva
Inscripcions obertes a tothom que vulgui participar 
Per a més informació adreceu-vos a la gent del JAB 
Organitza: JAB

22:30h BALL amb BOOGIE WOOGIE
Pista poliesportiva 
Acte patrocinat per Enher

Tot seguit FEEL GOOD amb el Dj Canadell
Pista poliesportiva

DIUMENGE 7 D'AGOST

05:30h

16:30 
a 20:30h

18:30h

19:00h

20:30h

46è CONCURS OFICIAL DE PESCA
Concentració al restaurant “ El Bescanoní”
Organitzat per la societat de Pesca Esportiva d'Anglès i Comarca 
(Horari del concurs: de 7 a 11 del matí)

PARC INFANTIL i JUVENIL amb quads, inflables, ludoteca, 
Dreamcast, Nintendo, Playstation... Al pavelló

PARTIT DE FUTBOL: BESCANÓ-ANGLÈS
Al camp de futbol

SARDANES
a càrrec de l'orquestra ELS ROSSINYOLETS 
A la carpa
Patrocinades per Fira de l'Embotit

GRAN CONCERT DE MÚSICA CATALANA
i música de tots els temps a càrrec de íorquestra MUSICALIA 
Pista poliesportiva
Acte patrocinat per Iniciatives Oporto

GRAN BALL amb l'orquestra MUSICALIA
Pista poliesportiva
Acte patrocinat per ANTE

DILLUNS 8 D'AGOST

20:00h

21:30h 

Tot seguit:

CONTES A LA FRESCA
A la carpa
Després dels contes hi haurà un gelat per a tots els nens 
i nenes que vinguin

CONTES “PICANTS” PER A GRANS
A la carpa

NIT DE BLUES amb 
BLUES CONNECTION
A la carpa

DIMARTS 9 D'AGOST

22:00h CINEMA A LA FRESCA 
"OCEAN'S TWELVE”
A la carpa. Acte de l'estiu cultural

DIMECRES 10 D'AGOST

12:00h MISSA D'OFICI SOLEMNE en honor de Sant Llorenç
A l'Església de Sant Llorenç 
Oficiada pel mossèn de Bescanó Joaquim Lleal, amb 
l'acompanyament dels mossens dels pobles veïns.
Missa cantada per la coral JOSEP RUHÍ de Bescanó.

Tot seguit: BALLADA DE GEGANTS
Davant l'Església de Sant Llorenç 
A  la sortida de la Missa en Llorenç i la Miquela repartiran 
caramels per a la mainada.

21:30h CANTADA D'HAVANERES
a càrrec de TERRA ENDINS
Pista poliesportiva
Acte patrocinat per: Tallers Montilivi i Àrids Vilanna

TOTS ELS ACTES ORGANITZATS PER LA COMISSIÓ DE FESTES SÓN GRATUÏTS



P O B L E  E N  V I U l ’ a l b u m  D E  F O T O S

Bescanó celebra el Corpus
Un any més, el nostre municipi va celebrar la Diada de Corpus amb 
la confecció de diverses catifes de flors per part de veïns i veïnes 
del poble. Un exemple és la catifa que es va fer davant l'església de 
l'Assumpta, o la catifa de flors que van fer alumnes del CEIP Dr. 
Sobrequés al pati de l'escola.

Èxit de púb lic  a la Fira de l'E m b otit
Milers de persones van assistir el passat 13 de març a la Fira de 
l'Embotit, que enguany arribava a la seva desena edició. A part de 
la mostra d'embotits i de productes artesans, es van organitzar 
activitats com ara una diada castellera, la tradicional exposició 
Porkomanía, demostracions de com fer carn de perol i botifarra, una 
mostra de tractors i de motos antigues i, com a novetat, una trobada 
d'intercanvi de plaques de cava. Durant la mostra castellera, els 
Marrecs de Salt van fer els primers castells de set de la temporada, 
un quatre de set, un quatre de set amb agulla i un tres de set.

Alumnes de I scola de Música del Gironès (EMG) i de la Coral Josep 
Ruhf van oferir, el 17 d'abril passat, el Concert de Primavera, celebrat 
a l'Església de Sant Llorenç. D'altra banda, el Teatre Municipal Alba 
Bescanonina va acollir el 19 de juny un dels dos festivals de final 
de curs organitzats per l'EMG, els dels alumnes més grans. Un de 
les principals novetats de l'EMG d'aquest curs ha estat precisament 
l'obertura d'una aula nova a Bescanó, que ha comptat amb 21 
inscrits.

Patronat ja arriba a la seva 23 ena edició
El dia 4 de juny es va celebrar la 23ena edició de la Festa del 
Patronat, amb un sopar i ball a càrrec del grup “ Pere i Pep” . 
L'organització vol aprofitar la revista La Pilastra per agrair l'esforç i 
interès de totes les persones que han fet possible que any rere any 
s'hagi pogut celebrar aquesta festa, alguns dels quals ja no són entre 
nosaltres però sí en el record dels seus companys. L'organització 
assegura que continuarà treballant per la seva "petita gran Festa del 
Patronat” .

E xh ib ic ió  de sardanes al
Desenes de veïns de Bescanó van assistir al Concert de Sardanes 
organitzat per G.E.B. el 19 de juny passat al parc de davant del 
Casal d'Avis. L'audició va anar a càrrec de l'Esbart Dansaire de Cassà 
i va ser tot un èxit de públic.
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I n f o r m a c i ó  M u n i c i p a l

L'Ajuntament vol reconvertir la rectoria de Vilanna en un 
centre d'acollida on poder informar-se i passar la nit
EL CONSISTORI SIGNARÀ UN CONVENI AMB EL BISBAT PER FER EFECTIVA LA CESSIÓ DE L'ESPAI <1

L'Ajuntament i el Bisbat de Girona tenen previst signar un conveni per la 
cessió de la Rectoria de Vilanna per tal de reconvertir-la en un centre 
d'acollida. L'alcalde, Xavier Soy, ha explicat que l'increment de persones 
de les vies verdes que fan la ruta del carrilet en bicicleta ha repercutit en 
un augment de sol·licituds d'un lloc on passar la nit.

L'alcalde explica que molts dels joves que fan aquest circuit demanen a 
l'Ajuntament allotjament per fer estada, fet que ha despertat la necessitat 
d'un centre d'acollida.

Així s'aprofitaria aquest mateix espai per posar-hi un punt d'informació del 
Pou del Glaç de Vilanna, que aviat es restaurarà per reconvertí r-lo en un 
atractiu turístic.

Xavier Soy ha assenyalat que aquest centre d'acollida també es posaria 
a disposició de les agrupacions de joves de Bescanó per si el volen utilitzar 
per fer convivències o alguna altra activitat.

Bescanó estrena escut i bandera

Bescanó ja té nou escut i nova bandera. Aquests dos elements s'han 
creat seguint les pautes i parers de diferents experts en la nostra 
història. Aquests nous símbols estan regulats per l'Institut d'Estudis 
Catalans.

Així doncs, el nou escut de Bescanó és aquest:

Escut caironat (quadrat recolzat sobre un angle) de sinople (verd), 
una faixa ondada d'atzur (blau) rivetada d'argent (blanc o gris). Per 
timebre (acompanyament sobre l'escut), una corona de poble.

Les obres de reha b i l i ta c ió  
del porxo de Sant  Mateu 
Vilanna ja estan enllest ides
A Q U E S T S  T R E B A LL S  S 'E M M AR Q U E N  D IN S LA 
V O L U N T A T  P O L ÍT IC A  DE L ’A JU N T A M E N T  DE 
R EC U PER AR  T O T  EL P ATR IM O N I D'ESGLÉSIES I 
ERMITES DEL MUNICIPI

Les obres de rehabilitació del porxo de Sant Mateu 
de Vilanna ja estan enllestides. Aquests treballs són 
una demostració més de la voluntat política de 
l'Ajuntament de recuperar tot el patrimoni històric 
pel que fa a les esglésies i ermites del municipi i 
que es va iniciar amb la recuperació de les 
parròquies de Sant Llorenç, Sant Andreu d'Estanyol 
i l'ermita de Sant Sebastià.

La rehabilitació del porxo de Sant Mateu de Vilanna 
ha tingut un cost de 17.100 Euros que han estat 
finançats per l'Ajuntament de Bescanó.

El proper pas de l'Ajuntament serà la recuperació 
de l'ermita de Santa Anna de Montfullà, obra que 
en aquests moments està en fase d'exposició 
pública. Aquestes obres està previst que comencin 
dins aquest any. A més, també s'ha avançat en la 
restauració de Santa Margarida de Bescanó, un 
projecte que ja està encarregat per tal que durant 
l'any que ve es pugui executar.

Així doncs, l'any que ve només quedarà pendents 
de recuperar la parròquia de Sant Pere de Montfullà 
i l'ermita de Sant Bartomeu de Trullàs, obres que 
es deixaran per més endavant.

)
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I N F O R M A C I O  M U N I C I P A L

L'Ajuntament aprova un pressupost de 3.755.424 Euros 
amb una inversió marcadament social

Millores per a tots, aquest és l'objectiu dels 
pressupostos aprovats enguany per l'Ajuntament 
de Bescanó, que tenen una finalitat marcadament 
social. El que s'ha buscat és que es puguin millorar 
en qualitat i en quantitat els serveis i equipaments 
socials de què disposa l'Ajuntament i que això no 
repercuteixi a les butxaques dels bescanonins i 
bescanonines. I és per aquest motiu que la majoria 
dels diners de què disposarà el Consistori provenen 
dels impostos que han de pagar les empreses 
instal·lades al polígon industrial de Montfullà i les 
ajudes que rebran de l'administració, ja sigui la 
Generalitat de Catalunya, la Diputació de Girona o 
el Consell Comarcal del Gironès.

viES  Ulli
q u e  mm»

Inversions més importants que preveu l'A juntam ent de Bescanó:

Projectes, obres í infrastructures
- Projecte de construcció de pistes de tennis
- Ordenació i rehabilitació del Pou del Glaç
- Urbanització de la plaça de Montfullà
- Urbanització del final del carrer de Santa Anna fins al geriàtric
- Urbanització de la connexió del carrer del Raval amb la 

rotonda G rober
- Urbanització de la vorera del Raval, la carretera i la plaça 

interior i enllumenat
- Creació de la Sala de la Joventut
- Creació de la ludoteca
- Instal·lació d'aigua, gas i enllumenat al carrer Estanyol
- Rehabilitació de l'antiga Caserna de la Guàrdia Civil

Millores en infrastructures ja existents
- Quarta fase de la rehabilitació de les façanes i entorn de 

l'ermita de Sant Llorenç
- Jardineria: Ordenació de l'entorn de la Sala Polivalent
- Cobriment de la pèrgola del camp d'esports
- Urbanització del carrer de Dalt
- Millora i reasfaltatge de diferents carrers i construcció de 

bandes rugoses desacceleradores
- Rehabilitació de l'ermita de Santa Anna
- Rehabilitació de la rectoria de Vilanna
- Excavacions arqueològiques a Estanyol
- Construcció d'un nou vestíbul per a l'escola bressol
- Ordenació de la Crosa de Sant Dalmai

A banda d'aquestes inversions, l'Ajuntament també preveu fer millores en els equipaments existents, sobretot pel que fa a 
l'adquisició de material (com ara mobiliari urbà o calefacció per a la sala polivalent); i efectuar millores i reparacions en els 
equipaments ja existents (per exemple, enllumenat al camp de futbol, més mesures de seguretat al pavelló i a la sala polivalent, 
més material mèdic pel consultori...).

Les pistes de tennis, un pas Obres a la vorera del carrer 
més endavant Major del Raval

Les dues pistes tan reivindicades pel 
Club de Tennis de Bescanó cada dia 
estan més a prop de ser una realitat. 
Aquest projecte ja està en fase 
d'exposició pública i està previst que la 
propera tardor ja es puguin començar 
les ob res, p ressu p osta d es  en 
165.439,79 Euros. Les noves pistes es 
construiran en uns terrenys situats 
darrera dels pisos dels joves. Malgrat 
que ara se'n faran dues, i'Ajuntament 
contempla la possibilitat d'ampliar-les i 
fer-ne més de cara a un futur.

Aquesta tardor és previst que comencin 
les obres de millora de la vorera del carrer 
Major situat a la zona del Raval. Aquests 
treballs consistiran bàsicament en la 
in s ta l·la c ió  d 'en llum enat. Segons 
l'Ajuntament aquestes obres es preveu 
que tinguin un term ini d 'exevució 
aproximat d'uns sis mesos i que, per tant, 
estiguin acabades abans de la primavera 
que ve. El cost dels treballs és de 
84.091,55 Euros.
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I n f o r m a c i ó  m u n i c i p a l

L'Ajuntament lliura les claus dels pisos per a joves amb 
la vista posada en fer noves promocions

AMB INICIATIVES COM AQ UESTA ES PRETÉN QUE ELS JOVES ES QUEDIN A V IURE AL M UNICIPI

Ben aviat els propietaris dels pisos de protecció oficial podran 
entrar-hi a viure. I és que l'A juntam ent preveu lliurar-los les 
claus aquest mes de setembre. Aviat es donarà per acabada 
aquesta promoció i l'Ajuntam ent ja està pensant en fer-ne una 
segona a Bescanó i alguna de petita a Vilanna i Estanyol.
L'objectiu d'in iciatives com aquestes respon a la voluntat de 
que els joves es quedin a viure al m unicipi i no hi hagi una 
fuita de gent cap a altres indrets.

A ix í, aquest mes de setembre es lliuraran les claus als més 
de trenta joves que entraran a viure en els 24 pisos de protecció 
oficial que l'A juntam ent ha construït al carrer Santa Anna.
L'èxit i satisfacció entre els veïns del municipi ha fet plantejar 
al consistori la realització d'una nova prom oció d'habitatges 
joves, per a la qual aviat iniciarà els tràmits. “Volem que els 
joves tinguin  totes les facilitats per quedar-se a Bescanó" 
afirma l'alcalde, Xavier Soy.

Més pisos a Vilanna i Estanyol
I justam ent amb aquesta voluntat, l'A juntam ent estudia la 
possibilitat de fer dues prom ocions més petites als nuclis de 
Vilanna i Estanyol. Aquests habitatges podrien ser adquirits 
només per a joves que v isquin  en aquests nuclis am b la 
mateixa finalitat: que no en marxin.

Les obres del nou local per a L'Ajuntament posa a disposició dels joves
joves a punt de començar un autobús per portar- los “ de fe s ta ”

La Regidoria de Joventut vol posar a d isposició dels joves del 
municipi un bus especial gratuït per tal que puguin anar de festa 
sense haver d 'agafar el vehicle particular. Per aquesta raó, ha 
repartit unes butlletes perquè els joves triïn on volen anar de festa 
al juliol, per Cap d 'A n y i per Carnestoltes.

La idea va sorgir a través d 'una enquesta que la regidoria de 
Joventut ha realitzat entre els joves' bescanonins, per tal de conèixer 
les seves necessitats i problemàtiques. D'aquesta consulta n'han 
sorgit d iferents iniciatives, una dels quals ha estat organitzar 
autocars per anar de festa, de manera que els joves no hagin 
d'agafar el cotxe.

L'Ajuntament ha previst, doncs, posar a disposició dels joves un bus 
gratuït per anar a les Festes del Tura d'Olot i a les Fires de Girona. Però 
a més, ha repartit una butlleta perquè el col·lectiu decideixi a quins llocs 
més vol anar a les sortides previstes pel mes de juliol (a una festa major
o discoteca), per Cap d'Any i per Carnestoltes.

Els joves hauran de fer arribar la butlleta a l'Ajuntament, la biblioteca o 
al bar Les Voltes de la Plaça. El bus especial serà gratuït per a tots els 
joves del municipi i les sortides s'anunciaran a través de l'Agenda 
d'activitats que es publica cada mes.

Les obres de construcció  del que ha de ser el 
loca l de jo ve n tu t com en ça ran  les properes  
setm anes i es preveu que el nou equipam ent 
estigui en funcionam ent abans del proper estiu. 
Aquests treballs aniran a càrrec de l'em presa  
Obycall, tindran un cost de 353.577,87 Euros i 
un termini d 'execució previst en sis mesos.

A qu est espai ha de convertir-se  en el lloc de 
trobada dels joves del m unicipi, que actualment 
no disposen de cap lloc on reunir-se. En aquest 
local es preveu que hi hagi un bar, una sala de 
jocs i un espai amb ordinadors amb connexió a 
internet.

12
Aquest nou espai se situarà davant del pavelló 
municipal, un lloc amb pàrquing, amb possibilitat 
de poder utilitzar la pista de bàsquet i sense veïns, 
de m anera que els soro lls  de les m otos no 
molestaran a ningú.



M e d i  A m b i e n t

Bescanó i el Consell Comarcal del Gironès inicien una 
campanya per separar la matèria orgànica
Per Josep Ma Medina Martínez

Aquest any el Consell Comarcal del Gironès i l'Ajuntam ent de Bescanó han decidit introduir 
uns nous contenidors per separar la matèria orgànica (restes de menjar i jardineria) de la 
resta. Es tracta d'uns nous contenidors de color marró que s'han situat al costat de tots 
els contenidors de rebuig habituals. Per tal de realitzar una correcta separació de les 
deixalles orgàniques, un equip d 'educadors ambientals del Consell Comarcal ha portat 
a term e una cam panya d 'inform ació i sensibilització i ha repartit a cada llar un cubell 
de deu litres, específic per a la recollida de la fracció orgànica a la cuina.

I és que la quantitat de brossa que fem per habitant és cada vegada superior i ja no 
trobem lloc per enterrar-la. Cada bescanoní genera en l'actualitat més d ' l , 5 Kg de brossa 
diària, quan al 1998 era d ' l  Kg i fa vint anys era inferior al m ig quilo. I això en relació 
amb la mitjana gironina és poc, ja que un gironí, de mitjana, produeix més de 2 Kg diaris 
de brossa, i un català 1,5 Kg, com a Bescanó.

De tota aquesta brossa diària hem de saber que gairebé la meitat és escombraria orgànica, un 25% paper; un 10%, vidre; 
un 10%, plàstic; un 5 % , metalls, i la resta no es pot reciclar. Podem reciclar fins al 90 %  de la brossa que fa un ciutadà a 
casa seva.

No ens queda espai a Catalunya, i el reciclatge és una solució per evitar construir més abocadors, alhora que podem tornar 
a utilitzar la matèria un altre cop, i a més ens fa estalviar molts diners als contribuents i administracions. Anim em  a tothom a 
reciclar, a buscar la forma perquè el reciclatge funcioni correctam ent, si no ho fem pel medi ambient, ho podem fer per la 
butxaca. Perquè la brossa és com l'energia, no es destrueix sinó que es transforma en contaminació o bé en productes reciclats 
nous.

Futur e le c t r i f ic a t
Per Xavier Soler

No fa massa anys la quantitat d 'aparells elèctrics que teniem a casa, a banda de les bombetes, i que consum ien una 
quantitat d'energia elèctrica elevada, no eren pas massa. Tot es limitava a la nevera i la televisió, quan eren en blanc i 
negre i funcionaven amb làmpades. Però la cosa ha anat a més: m icroones, forns elèctrics," vitroceràm iques, videos, 
dvd's, i l'ultima moda, l'aire acondicionat. Tots aquests aparells són uns consumidors insaciables d'energia, i molts d'ells 
consum eixen fins i tot apagats, quan estan en la posició d'espera. Tot això ha ajudat a que la despesa de les famílies 
en quan a factura de llum, s'hagi anat multiplicant.

Però conscients com som, que renunciar a tots aquests prodigis de la tècnica és innegociable, el que sí podem fer és 
introduir canvis i a ixí estalviar-nos uns diners.

Vet aquí uns consells:
Instal·lem  bombetes fluorescents enlloc d'incandescents.
Pintem els interiors amb colors clars, ja que sempre donen més llum.
Substituim els petits electrodom èstics per aparells manuals.
Quan com prem  un electrodom èstic invertim en els de classe “A ” , ja que consum eixen menys.
Apaguem  els llums quan sortim de les habitacions.
Aprofitar la llum natural és el millor que podem fer i a més és més saludable.
Apliquem  a casa nostra un sistema de ventilació natural, i un bon aïllament a les parets, no és tan refrigerant però 
és molt més sa.

Aquests són uns petits consells, però el sentit comú també ens ajudarà a l'hora de prendre les nostres decisions.
Cal pensar, que la majoria d'aquests aparells estan àmpliament implantats a les nostres llars. I al ritme que es construeix 
avui en dia, el futur és preocupant i no dóna més que excuses perfectes a les companyies elèctriques per a la implantació 
de les temudes autopistes elèctriques, les conegudes MAT.
Pensem -hi.
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E l R e p o r t a t g e

Per Marta Vayreda

El camí cap al desenvolupament sostenible
EL 31 DE MAIG PASSAT L'AJUNTAM ENT DE BESCANÓ VA ACORDAR APROVAR EL PLA D'ACCIÓ LOCAL PER A LA SOSTENIBILITAT (PALS) 
DEL MUNICIPI, REALITZAT PER L'EMPRESA DEPLAN I AMB EL SUPORT DE LA DIPUTACIÓ DE GIRONA

El 1998 l'Ajuntament ja s'adherí a la Carta d'Aalborg amb el compromís de dur a terme l'Agenda 21 local i així posar de manifest 
el compromís d'encaminar-se cap a un desenvolupament sostenible. En el mateix moment també s'adherí al Consell d'Iniciatives 
Locals per al Medi Ambient de les Comarques Gironines.

El PALS o l'Agenda 21 local és l'instrument més àmpliament difós i acceptat per part de les autoritats locals per abordar els greus 
problemes ambientals des de l'enfocament de “pensar globalment i actuar localment”, degut a que, sense perdre de vista l'objectiu 
global de la protecció del medi, és a nivell local a on es poden prendre decisions més pràctiques i participatives.

El PALS de Bescanó ha constat de les següents fases:

I. Memòria descriptiva: a partir del recull de dades s'ha elaborat un document que analitza cadascun dels vectors ambientals 
(aigua, residus, energia,...), aspectes econòmics (mercat de treball, anàlisi dels sectors,...) i aspectes socials (població, 
habitatge, salut, associacionisme,...).

II. Diagnosi estratègica: és l'anàlisi integrada dels diversos factors estudiats prèviament i identifica els elements clau que 
serviran de base per a la definició del Pla d'Acció Local per a la Sostenibilitat de Bescanó. A més, s'identifiquen els punts 
forts, punts febles, oportunitats i amenaces que representen els paràmetres analitzats.

Els aspectes claus de la diagnosi s'han agrupat en 11 eixos principals en els quals es veuen reflectits els punts més importants
de Bescanó:

Eix 1: El municipi de Bescanó presenta una ordenació equilibrada
Eix 2. El patrimoni natural té un elevat valor i alhora una elevada fragilitat
Eix 3. La pèrdua d'explotacions agroramaderes pot implicar greus conseqüències pel territori
Eix 4. La població de Bescanó ha augmentat en els últims anys amb la conseqüent demanda d'equipaments i serveis
Eix 5. Forta dependència de les poblacions veïnes
Eix 6. Augment del consum de recursos naturals
Eix 7. Control de les activitats per part de l'administració
Eix 8. Conseqüències de la utilització del vehicle privat
Eix 9. Retrocés del sector primari
Eix 10. Bescanó ha començat el camí cap al desenvolupament sostenible
Eix 11. L'Ajuntament com a exemple de bona gestió ambiental

III. Pla de Participació Ciutadana: en aquesta fase s'han enviat unes enquestes a tots els bescanonins i bescanonines per 
tal de fer sondeig d'opinió pública sobre els problemes, prioritats i model de municipi desitjat per la població en cada tema
o factor prèviament determinat (urbanisme, mobilitat, energia, economia, etc.). L'anàlisi estadística i l'elaboració d'un informe 
ha permès identificar la percepció, sensibilització, coneixement i opinió de la població en matèria de medi ambient.

Per altra banda, s'ha realitzat una campanya de participació ciutadana, en la qual s'han realitzat 4 jornades de participació 
per tal de donar a conèixer la problemàtica detectada i obtenir llur complicitat per a resoldre-la.

III. Pla d'Acció per a la Sostenibilitat: és el resultat de la detecció de problemàtiques mitjançant les enquestes, del resultat 
de la diagnosi estratègica, de les possibilitats tècniques i financeres, així com de la voluntat dels diferents sectors que intervenen 
en la dinàmica social i econòmica del municipi. El Pla d'Acció estableix una sèrie d'actuacions prioritàries a curt i mig termini, 
assigna uns pressupostos, busca les fonts de finançament, subvenció o línies de crèdit interessants, defineix els agents i 
responsabilitats i marca un calendari d'execució.

En aquesta fase també s'han proposat una sèrie d'indicadors de sostenibilitat que permeten, de forma sintètica, formar judicis 
clars de la situació actual, i poder fer el seguiment. D'aquesta manera els indicadors permeten contrastar l'aplicació efectiva 
dels criteris establerts, comparar la situació ambiental dels diferents municipis i facilitar l'intercanvi d'experiències.



HHHHHi E l  R e p o r t a t g e

El Pla d 'Acció de Bescanó consta de 61 accions englobades en 15 programes d'actuació, els quals 
es troben repartits en les 6 línies estratègiques fonam entals per dur a term e la política de 
desenvolupament sostenible del municipi:

A. Incorporació de criteris ambientals 
en l'àm bit urbà: actualitzar tota la 
in form ació  re lacionada amb el 
planejament, realitzar els plans i 
projectes necessaris en l'àmbit urbà i 
incorporar criteris de sostenibilitat en 
tots els projectes constructius.

B. V a lo r itz a c ió , co n se rva c ió  i 
recuperació del patrimoni natural:
aportar noves eines per a facilitar la 
gestió de l'entorn natural i dels espais 
lligats al medi fluvial, i així millorar la 
conservació i recuperació de la flora i 
la fauna, i del seu entorn més immediat.

C. Promoció d'un te ixit econòmic i 
social equilibrat i sostenible: potenciar 
els diferents sectors econòm ics, 
potenciant els oficis menys impactants, 
així com promoure el món rural, 
promoure l'associacionisme i facilitar 
l'accés a l'habitatge.

dekafaiarote

D. Gestió dels aspectes ambientals 
seguint criteris de sostenibilitat: millorar 
la gestió actual dels aspectes ambientals 
tenint en compte criteris de sostenibilitat, 
i sobretot implicant a les activitats agro- 
ramaderes, industrials i comercials del 
municipi.

E. Ambientalització de l'organització i 
gestió municipal: que l'Ajuntament i 
els serveis municipals actuïn de manera 
que siguin uns bons exemples de gestió 
ambiental, i que incentivin als ciutadans 
a millorar també el seu comportament, 
afavorint uns hàbits més respectuosos 
amb el medi i amb menor generació 
d'impactes sobre aquest.

F. Informació, educació i participació 
ciutadana: aconseguir una major 
sensibilització ambiental en tots els 
sectors i grups socials del municipi, així 
com fomentar la participació ciutadana 
en les decisions municipals.

15
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25 anys del CEIP Dr. Sobrequés
VINT-I-C INC ANYS NO ES FAN CADA DIA I PER AIXÒ MESTRES I ALUMNES HAN ORGANITZAT UN MUNT D'ACTIVITATS PER CELEBRAR-HO

La catifa del 25è aniversari
Ja fa una bona colla d'anys 
que des de l'escola s'ha tornat 
a posar a la pràctica la tradició 
de les catifes de flors i aquest 
any no podia ser menys. Hem 
fet una catifa dedicada al 25è 
aniversari de l'escola i hi vam 
participar tots els nens i nenes.
I com podeu veure el resultat 
va ser excel·lent.

La tarda del dimecres 20 
d'abril la vam dedicar a jugar 
amb jocs trad ic iona ls  i 
populars: a bitlles, a saltar a 
corda, al marro, a estirar la 
corda, curses de sacs, a la 
xarranca, al joc de la cadira... 
va ser molt divertit i ens ho 
vam passar d'allò més bé!

iw T T T m rr
sW JflÇk /llu/mfw >

Danses d'arreu del món
En motiu del 25 è aniversari 
els més petits de la casa van 
fer una dem ostració de 
danses d'arreu del món el dia 
11 de juny. Al final tothom s'hi 
va engrescar i s'ho va passar 
d'allò més divertit.

16

El dia 22 de juny vam celebrar 
la Festa de Fi de curs. Ja fa 
molts anys que aquesta festa 
és organitzada pels nois i 
noies de l'escola de 6è de 
primària. Ells i elles acaben 
la seva estada a l'escola i ho 
celebrem amb aquesta diada 
de jocs. Ells els organitzen i 
els controlen. Aquest dia 
manen els de 6è!



El Follet Valen

Exposició del 25è aniversar
El cap de setmana del 27, 28 
i 29 de maig vam fer una 
e x p o s ic ió  de re c o rd s  
d'aquests darrers 25 anys. La 
col·laboració de la gent que 
ha passat per l'escola va fer 
que es poguessin reunir 
m a te ria ls  de d ive rse s  
èpoques.

■

El dia 9 d'abril va tenir lloc la 
representació de la cantata 
del “ Follet V a le n t” . Els 
alumnes de cicle Inicial i Mitjà 
en van ser els protagonistes 
am b l ’a co m p an ya m e n t 
d ’alguns nois i noies de 5è 
n ive ll que van fer de 
narradors.

aquest 25è 
aniversari hem volgut fer una 
obra que fes una repassada 
per alguns dels fets importants 
que durant aquests 25 anys 
han passat. Tot amanit amb 
els d iàlegs de la Srta. 
Francesca i amb la core
ografia musical de la Srta. 
Carme. Vam representar l'obra 
els dies 3 i 4 de juny.

En motiu d'

Com en tot aniversari, també 
hem tingut pastís. Nosaltres 
li hem fet un pastís a la nostra 
escola en el seu 25è aniversari 
i ella ens ha convidat a la seva 
festa. Va ser un pastís molt 
gran, bé de fet en van ser dos, 
un que li van regalar els nens 
i nenes d'Educació Infantil i 
un altre que li van fer els nens 
i nenes de Primària.

17
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2 5  A N Y S  D E L  C E I P  D R .  S O B R E Q U É S

El Sr. Josep Ruhí va assenyalar uns camps i em va dir:
allà trindrem l’escola nova”
ENTREVISTA A Ma ROSA RÍOS.
DIRECTORA DEL CEIP DR. SOBREQUÉS

L’actual directora del centre la Sra. MaRosa Ríos, porta 34 
anys exercint de mestra a Bescanó. Quan ella va arribar al 
poble l’escola tenia unes dependències escasses, amb unes 
aules velles i sovint fosques. El poble va començar a créixer 
i la escola es començava a quedar obsoleta en tots els sentits 
i fou quan l’alcalde d ’aquells moments, el Sr. Jaume 
Casademont, va adquir els terrenys actuals on està situada 
l’escola. Podríem dir que la història de l’escola “Dr. Sobrequés” 
va començar la primavera del 1980; quan va ser inagurada 
només hi havien camps al voltant i un camí de terra que hi 
portava.

Com recorda et neixament de l’escola?
El primer que recordo com si fos avui va ser el dia que vaig anar 
a presentar-me com a mestra al Sr. Josep Ruhí, que en aquell 
temps era el director de l’antiga escola. Des del balcó de casa 
seva em va assenyalar uns camps i em va dir: “allà tindrem 
l'escola nova”, encara que vam haver d’esperar uns quants anys 
fins acabar la construcció.

Però va valer la pena l’espera...
Va ser “el no va màs”. Imagina’t que veníem d’un edifici vell, on 
les classes estaven apuntalades i no rebíem llum natural. Quan 
vam entrar al nou edifici i vam veure aquells espais tan amplis, 
tan lluminós i amb calefacció va ser magnífic.

Quines coses han canviat al centre desde que va començar a 
funcionar fins avui?
Ui moltes... primerament l’edifici d’Educació Infantil, que des 
del primer moment va comptar amb quatre aules, quan només 
hi havia alumnes de P-4 i de P-5, cosa que va permetre comptar 
amb una aula de Psicomotricitat i una de Música durant força 
temps, fins que va anar augmentant el nombre d’alumnes i es 
va instaurar l’ensenyament a partir de 3 anys. Aleshores es van 
haver d’habilitar com a aules ordinàries. Llavors amb la implantació 
de la Reforma es va produir un gran trasbals amb la marxa dels

Per Vicky Blanco

nois i noies de 12 i 13 anys cap a Salt. Tothom volia que es 
quedessin al poble però sovint l’adminstració no entén de causes 
i interessos de poble i els nois i noies van acabar havent d’anar 
a altres pobles de la rodalia a fer l’E.S.O.

Això va fer que tinguéssiu més espai...
Al principi sí que es va notar, però actualment ens tornem a 
trobar amb una escola que de mica en mica se’ns va quedant 
petita. Ha augmentat el cens de Bescanó, hi ha més neixaments 
i també ve gent de fora, cosa que ha fet que l’edifici d’Educació 
Infantil s’hagi hagut d’engrandir amb 2 aules més, que es van 
estrenar durant el curs 2002-2003. Fins i tot alguns anys havíem 
hagut d’habilitar l’entrada de l’edifici d ’Educació Infantil com a 
aula.

S ’han parat a comptar quants alumnes han passat per l’escola? 
Doncs precisament amb motiu dels 25 anys vam voler comptar- 
ho i vam resoldre que hi havien passat 1.250 alumnes. Pensa que 
molts alumnes que tenim en aquests moments són fills d’antics 
alumnes, aquells que van veure néixer l’escola igual que jo.

Quins actes commemoratius heu previst organitzar per celebrar 
aquest quart de segle?
Els hem anat fent durant tot el curs, com un concert que es va 
fer a l’abril a càrrec dels alumnes dels cicles inicial i mitjà, al 
maig va fer una catifa al pati del centre amb el logo dels 25 anys, 
també vam fer una exposició amb el recull de fotografies d’aquests 
25 anys de l’escola, al juny vam representar una obra teatral 
escrita per dos professores del centre recollint una mica els 25 
anys de l’escola, i com a cloenda el 18 de juny i aprofitant la 
festa que fan anualment l’associació de pares vam fer un sopar.

I pel curs que ve què es deixen...
Hem fet un mural commemoratiu de ceràmica que el colocarem 
l’any vinent, així com la presentació d’un llibre en el qual recollim 
alguns escrits de professors, d’alumnes i antics alumnes que 

han viscut aquests 25 anys de vagatge.
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A nivell personal, què destacaria 
d ’aquests 25 anys d ’història de 
l’escola?
El lligam tan fort entre les persones que 
formem l’escola. Per una banda els 
companys que amb la seva vocació i 
dedicació pel centre han aconseguit un 
bon clima de treball, i per una altra els 
alumnes que dia a dia t’ensenyen coses 
noves.

Els mestres de l’escola, am b la M aria Rosa Ríos, 
la p rim era de la dreta i de peu.



B E S C A N O N I N S

"Tota la meva vida he estat envoltat de pel·lícules"
Per Vicky Blanco

P a r a u l e s  c l a r e s  i 
contundents. Jesús Serrat 
traça un electrom iogram a  
contundent del que durant 
50 anys el va embolcallar, el 
món del cinema. Assegura 
que els actors de la seva 
època eren realment artistes, 
que de bones pel·lícules cada 
cop se'n fan menys i que 
l'aparició de la televisió va 
propiciar que molts cinemes 
de poble, com el de Bescanó, 
acabessin en el cam í de

El qüestionari

EDAT: 70 anys

AFICIÓ: el cinema i el futbol.

EL SEU PITJOR DEFECTE: no 
sé... en tinc molts, però jo no 
m'en sé veure cap.

I LA SEVA MILLOR VIRTUD: 
sóc puntual per tot.

QUÈ CREU QUE LI FALTA AL 
POBLE DE BESCANÓ: potser 
una mica de "vida al carrer", 
abans es feia molt i ara s'està 
perdent la costum de sortir al 
carrer a “fer petar la xerrada".

QUÈ LI SOBRA: les motos i 
cotxes que van a tota pastilla i 
fan molt de soroll.

UN SOMNI PER COMPLIR: 
tenir salut

Tinc entés que vostè va projectar pel·lícules durant 
m olt de tem ps al c inem a de Bescanó?

Gairebé tota la meva vida he estat envoltat de 
pel·lícules potser només fa tres anys que he deixat 
de projectar, i no per què jo no vulgui sinó que la 
demanda ja no és la que era, la televisió ha tingut 
molt a veure.

I com va ser això que comencés a tirar pel.licules? 
Quan vaig venir a viure a Bescanó amb 9 anys em 
vaig fer molt amic d'un nen de la meva mateixa 
edat que el seu pare feia cine mut, el Sr. Sabater. 
Quan va arribar el cinema sonor van comprar una 
màquina molt moderna per aquell temps i tothom 
feia cua per anar-hi. Des de que vaig veure la 
pel·lícula “ Sangre sobre el sol" el cinema va ser 
la meva passió. Així que el pare del meu amic em 
va dir si volia ser l'ajudant de dos germans de 
Bonmatí que eren els encarregats de projectar les 
pel.licules. Però un dia, no sé per què, es van 
enfadar entre ells, i el senyor Sabater em va dir si 
em veuria en cor de fer-ho tot sol.

S'en va sortir...
Al principi, al veure aquella màquina tan grossa 
per mi sol i a més a més procurant que no es 
trenqués perquè era molt cara. Pensa que portava 
molta feina perquè les pel.licules venien en uns 
sacs on hi havia com uns plats on hi havia les 
pel.licules divides en diferents parts. Un film com 
* Lo que el viento se llevó", que dura tres hores, 
està repartida en unes 14 o 15 bobines. Te les 
havies d'anar mirant una per una per tenir-les amb 
ordre i apa! cargolar per posar-les dins del bombo 
i del dret! que si t'equivocaves i les posaves del 
revés ho havies de tornar a repetir tot.

Però llavors  a d is fru ta r de la p ro jecc ió  
No et creguis que al principi amb les cintes que 
hi havia si a la filmació hi havia un petit error, la 
cinta s'encenia com res. Però més endevant això 
va canviar i quan la màquina ho detectava li feia 
un forat a la cinta. Llavors havies de trobar el forat 
i arregar-lo. Les cintes eren molt cares, potser 
estem parlan de 2.000 pessetes segons els artistes 
que hi apareguessin. A leshores era molt!!

Quina pel·lícula es va veure amb més expectació 
aquí a Bescanó?
No sé si va ser la que més però "Un lugar en el 
sol" que sortia l'Elisabeth Taylor va tenir molt d'èxit, 
igual que "De aquí a la eternidad". Són pel.licules 
que encara ara són m aques de veure.

Quantes pel.licules calcula vostè que haurà vist? 
Uff... moltes I moltes, abans es projectaven dues 
pel.licules i el "NODO" que era obligat. Si no em 
falla la memòria al cinema Unió féiem un passi a 
les cinc de la tarda tant dissabte com díumege, no 
he calculat mai però en sortirien unes quantes... 
(riu).

JESU S SERRAT. 
PRECURSOR DEL C IN EM A A BESCANÓ

Alguna d'especial...
"Guadalcanal”.

No hi ha dubtat ni un moment!
És que va ser unes de les primeres i ho vaig veure 
tot tan real que mai més l’he pogut oblidar. També 
em van agradar molt "El tesoro de Sierra Madre"
0 "Las diligencias" però en general totes les de 
l'oest eren les meves preferides.

Aquesta aficc ió  pel cinema de què li ve? 
No ho sé però l’he tingut tota la vida! Recordo que 
passava un camió per les cases que venia begudes
1 si compraves et donaven un cromo de tots els 
artistes de l'època. Llavors sí que eren artistes! I a 
mi només me’n van faltar dos per acabar la 
col·lecció! Tenia aquell àlbum com si fos un tresor. 
També recordo que quan era jovenet en Francesc 
Gironès, que era qui tirava el cinema a Bescanó 
en aquella època, sempre em veia voltar pel cine 
i em deia:" vine cap aquí que si m'ajudes a arreglar 
la pel·lícula després et deixaré quedar a mirar-la". 
I jo pujava allà a dalt amb ell i era més feliç que 
un gínjol.

Però què li dóna el cine que el fa tan feliç? 
És que el cinema m'encanta perquè veus els colors, 
les imatges, els personatges... que fa que tot plegat 
sigui un art. Saps que és una pel·lícula però et 
sembla real.

I no ho enyora?
I és clar! Encara que només sigui pel costum d'anar- 
hi cada dissabte a preparar les pel.licules.

Per acabar ens podria explicar alguna anècdota? 
En tinc moltes per explicar després de tants anys, 
però en recordo una de força divertida. Hi va haver 
una temporada que vam fer cine per a la mainada 
amb el Mossèn Pere i a les pel.licules no hi podien 
aparèixer ni petons ni res que fos una mica picant. 
Un dia Mossèn Pere, que es veu que no es fiava 
gaire de mi, em va dir que en acabar la missa de 
diumenge vindria al cine per conmprovar que no 
hi havia petons ni res semblant. (...) Quan val 
acabar la missa ell no va venir i jo tampoc me la 
vaig mirar la pel·lícula. Quan a la tarda va arribar 
la mainada va resultar ser una comèdia que tractava 
sobre la guerra de Cuba on una noia ensenyava 
una mica la cuixa per despistar a íenemic. Mossèn 
Pere va pujar esberat cap a dalt cridant: “tapa-ho, 
tapa-ho!".

I vostè què va fer?
Vaig posar la mà davant del focus i vaig desenfocar 
la imatge. Poc més podia fer... i mentrestant la 
mainada no parava de xiular. 19
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Els protectors solars
Per Mònica Sànchez Coma, metgessa

Ja ha arribat l'estiu i això comporta llargues jornades a la platja per a tota la fam ília. Tothom posa a la bossa algun protector 
solar. Però sabeu realment quina és la funció d'aquests cosmètics?

Els protectors solars protegeixen la pell de les cremades del sol i alhora impedeixen la penetració de la radiació ultravioleta (la qual 
danya la pell i pot produir l'aparició de càncer). Però cal saber que els protectors solars no bloquegen la radiació ultravioleta al 
100%. Per això és important diferenciar entre protector solar i bloquejador solar.

Els bloquejadors solars són protectors que tenen un factor de protecció solar (FSP) igual o superior a 15. Per sota d'aquest factor 
no es bloqueja la penetració de raigs ultravioleta a la pell.

La pell comença a cremar-se a partir dels deu minuts d'exposició al sol. Per calcular els temps d'exposició protegida s'ha de multiplicar 
el FSP del producte utilitzat per deu minuts (per exemple: un producte amb un factor 15 serveix per uns 150 minuts d'exposició, 
és a dir, dues hores i mitja). Un cop transcorregut aquest temps s'ha de tornar a aplicar el producte, doncs no n'hi ha prou en fer- 
lo servir una vegada, i menys encara si ens banyem.

El protector s'ha d'aplicar en totes les zones de la pell exposades al sol, inclòs al marge de les orelles, els llavis, a la part posterior 
del coll i als peus, que sempre solen quedar desprotegides.

És aconsellable que totes les persones utilitzin protector solar. Els nens hem de protegir-los. Recordeu que els infants de menys 
de sis mesos no els hem d'exposar al sol, ni als parasols, perquè el ciment i la sorra reflexen els raigs ultravioletes.

Independentment del tipus de pell que tinguem, tothom ha de fer servir protecció solar, tenint en compte que aquells que tinguin 
la pell més clara corren major risc de patir càncer de pell, però tot el món corre algun risc.
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La Consellera de Salut dóna una conferència 
a 111ES Vallvera de Salt
Ei passat divendres dia 10 de juny, a 
de la Generalitat de Catalunya, Marina Geli

la consellera de

sanitari a Catalunya i a les comarques gironines
, va pronunciar la conferència

davant d'un públic format, en 
part, per alumnes. L'acte va ser organitzat pel departament de documentació 
sanitària de l'l ES Vallvera amb la col·laboració de l'AM PA. La consellera que va 
agrair la possibilitat de poder parlar a l'institut de salut i de poder-ho fer també a 
joves que estan estudiant el cicle de grau superior de documentació sanitària. Així 
va centrar el tema en el model sanitari català que es fonamenta en el treball de 
la salut pública, l'atenció sanitària i els serveis socials d'atenció a la dependència. 
La consellera va destacar la necessitat de la prevenció i en aquest sentit destacà 
la importància de treballar de manera transversal amb la resta de departaments 
com el d'Educació per tal de modificar determinats hàbits que formen part de la 
salut pública i que no es poden contemplar d'una manera exclusiva dins de l'àmbit 
del Departament de Salut.

Actualm ent l'l ES Vallvera ofereix el cicle de grau superior de Documentació  
Sanitària, el CFGS d'Administració i Finances i el CGM de Gestió Administrativa. 
A  més del Batxillerat i ESO.

Des de fa quatre anys l'IES desenvolupa un cicle de conferències per tal d'apropar 
l'Institut a l'entorn . Han passat per l'IES una gran varietat de conferenciants; des 
de l'anterior Consellera d'Educació, Carme-Laura Gil passant per Xavier Cercas, 
Àlex Rigola, Miquel Iceta, Robert Sala, Josep Ma Terricabras , Montse Castellana, 
Miquel Berga, Xavier Canosa i altres. La Consellera Marina Geli va tancar enguany 
l'esmentat cicle.
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Un any molt productiu i profitós
A BANDA DE LES BONES CLASSIFICACIONS ACONSEGUIDES PEL CLUB DE FUTBOL DE BESCANÓ, TAMBÉ CAL DESTACAR LA CREACIÓ DE 
L'ESCOLETA

Per Benet Simon

Una altra vegada ha arribat el final de temporada i toca fer-ne balanç. Crec 
que aquest ha estat un any molt productiu i profitós. S'han aconseguit 
moltes de les fites que ens vam proposar i hem obtingut bones classificacions. 
Però cal recordar que també ha estat un any dur i de molta lliuta, ja que 
hi ha molta feina per fer i són poques les persones que composen la Junta; 
una Junta que té molta voluntat i molta empenta i que està oberta a 
qualsevol persona que vulgui formar-ne part i donar-nos un cop de mà.

Una de les fites que ens havíem plantejat era aconseguir formar tots els 
equips de futbol 11, i així ha estat! També és el primer any que s'ha posat 
en marxa l'Escoleta i vull destacar que la bona acollida, acceptació i 
participació que ha aconseguit ha estat per a tots nosaltres una autèntica 
alegria. Felicitats per l'Escoleta i els èxits aconseguits! Al començament del 
nou curs escolar, tal i com es va fer l'any passat, es donarà informació 
sobre l'Escoleta i com sempre, restarem a la vostra disposició a les oficines 
del club.

Dinar del final de temporada
El dinar que vam celebrar al final de temporada va ser un èxit total, tant 
de coordinació com de participació. Cal esmentar l'incident que hi va haver 
durant la celebració; ens va produir una pena immensa a tots els que 
estimem l'esport. Però coses així s'han de resoldre i no donar-hi més 
importància, tot i la molta importància que se li va donar en el seu moment. 
Moltes gràcies a tots els que ens van ajudar a aconseguir que el dinar fos 
un èxit.

Vull agrair tot l'esforç que ha realitzat la Junta per tirar endavant tots els 
projectes d'aquesta temporada i al capdavant d'aquesta Junta la dedicació 
impagable i a vegades poc reconeguda del president, Jaume Solergastó. 
Gràcies Jaume!

També volem fer públic l'agraïment envers l'Ajuntament de la vila, que en 
tot moment ens ha demostrat el seu suport, i amb la col·laboració directe 
del regidor d'esports.

I no es podíem deixar els pares, perquè un any més ens han demostrat el 
seu suport incondicional. I això és molt fàcil de dir molt difícil d'aconseguir. 
Per això estem molts orgullosos del suport rebut en aquesta temporada 
per part dels pares, ja que sabem que no sempre tot surt tan bé com 
voldríem i que a vegades, sense que sigui la nostra intenció, no fem les 
coses bé als ulls de tothom. De tot cor moltes gràcies.

Només dir-vos que a nivell personal ha estat un plaer ser el coordinador 
del futbol base de la UE Bescanó.

Tres generacions de porters

La família Fortià/Jorquera s'ha caracteritzat per l'afició 
(ara professió) al futbol, sobretot a ser porter. Així, en 
aquestes tres imatges podem veure l'evolució familiar: 
primer l'avi, el Sr. Enric Fortià, en una fotografia de 1940 
de l'equip de futbol del poble; després el pare, Pere 
Jorquera, que jugava amb l'Anglès, i ara el fill, Albert 
Jorquera, porter del FC Barcelona.

(D'esquerra a dreta i de dalt a baix): Josep Agustí; Modest 
Noguer; el baster de Sant Gregori; Josep Palou (de Cal 
Cisteller); Joan Garriga; Jaume Ros; Enric Fortià; Josep 
Frigoler; Josep Simón; Josep Vilaplana; Ernest Planagumà; 
Pere Rigau; Joan Parades; Joaquim Paradell.

Pere Jorquera, amb els seus companys d’equip.

Albert Jorquera, amb els seus companys del FC Barcelona.
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20a Marxa Popular de Bescanó

Per Andreu Batallé i Soms 
www. col la isard, com

El passat 8 de maig es va celebrar la 20a Marxa Popular 
de Bescanó. Aquesta Marxa s'ha pogut dur a terme durant 
tants anys gràcies a l'ajuda de material de molta gent 
que hi ha col·laborat desinteressadament i també a l'ajuda 
econòmica, que mai hi ha faltat, del Bar Restaurant El 
Bescanoní i de l'Ajuntament.

La Marxa d'aquest any ha tingut una bona participació i 
constava, en el seu recorregut llarg, de 17 km i d‘11 en 
l'alternatiu. En aquests recorreguts hem volgut que els 
participants coneguessin nous camins i paratges del 
nostre poble.

La sortida va ser des del Parc de l'Ajuntament, per pujar 
a continuació cap a Sta. Anna, d'on per corriols enmig 
de bosc, vam dirigir-nos cap a Can Barraca. Des d'aquí, 
passant per Cal Sastre, vam entrar al municipi de Vilablareix 
en direcció a la Nitris. Arribant a continuació al lloc 
d'abastament prop de Can Culebra de Dalt i Can Nogué.
En aquest punt se separaven el recorregut llarg i l'alternatiu. A  l'arribada ens esperava un bon esmorzar.
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El grup del recorregut alternatiu es van dirigir cap a Can 
TetSureda, direcció Can Garriga de bosc. Baixant Miquela 
avall, vam arribar al lloc de sortida, passant per les 
Valloveres.

El grup del recorregut llarg es van dirigir cap a Estanyol, 
passant pel costat de Can Cendra, van pujar cap a Can 
Casalot. Des d'aquí es van dirigir cap a Can Tet Sureda
i van fer el mateix camí d'arribada que el grup del camí 
alternatiu.

A l'arribada ens esperava un bon esmorzar i l'obsequi 
d'una gorra per a tots els participants.

Una de les vistes de Bescanó que es van poder observar durant 
el recorregut.

■U
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L'Aneto: 3.404 metres

Per Andreu Batallé i Soms 
www. col la isard, com

Aprofitant eis tres dies de festa de Sant Joan, vam fer 
un nou cim, però no un cim qualsevol, sinó el més alt 
del Pirineu: 3.404 m.

Van sortir el dia 24 a les 7h del matí de Bescanó i 
arribàvem a Benasque a les 13h per a continuació 
seguir per la pista asfaltada fins als plans de l'Hospital, 
on vam dinar. Des d'aquí vam agafar l'autocar, el qual 
ens va deixar 4 km més amunt a la zona d'acampada 
de la Besurta, a menys de mitja hora del refugi de la 
Renclusa. En aquest refugi vam sopar d'hora per sortir 
l'endemà a les 5:15h en direcció a l'Aneto.

Encara quasi fosc, vam començar a pujar el Portillón, 
per la dreta del pic de la Renclusa. Durant dues hores
i mitja el camí es va fer força pesat, ja que a més de 
la forta pendent, el trajecte es fa entremig de roques. 
Ja en el Portillón superior, vam entrar per una espècie 
d'escletxa en el món de la Maladeta. Aquí la visió 
s'eixampla, quedant davant nostra la Maladeta, el Pic 
de Corones i al fons, dominant-ho tot, l'Aneto, amb la 
seva glacera.

Vam entrar a la glacera i la vam creuar en diagonal en 
direcció al Coll de Corones; quan vam arribar-hi feia 
cinc hores que caminàvem. Des d'aquí vam enfilar 
cresta amunt cap a l'Aneto.

Un cop vam arribar a dalt, ens quedava l'últim obstacle 
pérò potser el més complicat, l'anomenat Pas de 
Mahoma: una aèria aresta de no més d'un metre 
d'amplada en alguns llocs, d'uns 40 o 50 metres 
d'allargada i amb un precipici a cada costat. Una vegada 
salvat, vam arribar al sostre del Pirineu: l'Aneto.

Ja portàvem 6 hores. Ens quedava la baixada, que per 
ser més distreta, la vam fer per un lloc diferent a la 
pujada.

Vam baixar una altra vegada pel Coll de Corones, la 
gelera en direcció al Pla dels Aigualluts, passant pel 
llac Saltarillo. Aquesta nova ruta va ser tot un encert, 
ja que aquest Pla és un paratge paradisíac en aquesta 
època de l'any, ple de rierols, saltants d'aigua i prats 
florits.

Al final, aquest bé de Déu d'aigua desapareix en el 
Furau dels Aigualluts, transcorreguent per un riu 
soterrani durant diversos quilòmetres, tornant a aparèixer 
a l'Artiga de Lin, ja dins la Vall d'Aran.

Finalment, i després de 12 hores d'haver sortit del 
refugi, vam tornar a la parada de l'autocar que ens 
tornà de nou a l'inici.

El Pas de M ahoma va ser un dels trams més complicats.
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GESTIÓ DE SERVEIS D ’AIGUA POTABLE, 
SANEJAMENT I ENLLUMENAT PÚBLIC
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Carrer Astúries 9 Carrer Cistella 1
17003 G IR O N A  17744 NAVATA

Telf: 972202078
Fax: 972224451
E-mail: administracio@prodaisa.coin

Tetf: 97256S959
Fax: 972565511
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